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Drinkwaterverliezen  -  Maatregelen

Sinds vrijdag 8 mei 2020 mogen Antwerpse landbouwers geen water meer oppompen uit 
tien beken en rivieren. Nog nooit werd er zo vroeg op het jaar een captatieverbod 
uitgevaardigd. De droge maanden maart en april liggen aan de basis van dit verbod.

Het is dan wel pijnlijk om in het rapport ‘Drinkwaterbalans voor Vlaanderen - 2018’ van de 
Vlaamse Milieumaatschappij (VMM) te moeten lezen dat in Vlaanderen ongeveer 17% van 
het drinkwater ‘verloren’ gaat. Dit niet-geregistreerde verbruik is de som van het niet-
gefactureerde verbruik (brandweer, gemeentediensten, spoelingen en diefstal) en de 
lekverliezen. In 2018 bedroeg het niet-geregistreerde verbruik 71,8 miljoen m³. 

Uit het rapport blijkt ook dat het percentage aan niet-geregistreerd verbruik jaarlijks 
toeneemt in Vlaanderen. Dat niet-geregistreerde verbruik schommelt sterk tussen de 
verschillende drinkwatermaatschappijen en vooral De Watergroep (24,1%) en Farys 
(20,9%) vallen daarbij in negatieve zin op.

Het VMM-rapport stelt dat Vlaanderen het relatief goed doet wat betreft het beheer en de 
distributie van drinkwater. De Infrastructure Leakage Index (ILI) schommelt in Vlaanderen 
tussen 0,47 en 1,66. Een ILI onder de 2 wordt als goed beschouwd. De ILI laat toe de 
werkelijke jaarlijkse verliezen te interpreteren en daarbij rekening te houden met de 
karakteristieken van het leidingnetwerk. Anders gezegd: de werkelijke jaarlijkse verliezen 
worden vergeleken met de onvermijdelijke jaarlijkse verliezen. Net zoals het niet-
geregistreerde verbruik, wordt er ook bij de ILI een stijgende trend vastgesteld.

1. Per dag vloeit er ongeveer 197.000.000 liter drinkwater weg (niet-geregistreerd 
verbruik). Het merendeel daarvan zijn lekverliezen, maar een beperkt percentage 
betreft waterverbruik door de brandweer, door de gemeentediensten, voor het spoelen 
van leidingen etc. 

Hoeveel bedraagt de niet-gefactureerde hoeveelheid die voor deze doeleinden werd 
aangewend (in liter/dag of m³/jaar)?

2. Bij de drie grootste drinkwatermaatschappijen is er een significant verschil tussen de 
niet-geregistreerde verbruiken. Bij De Watergroep (24,1%) en Farys (20,9%) zijn de 
niet-geregistreerde verbruiken duidelijk hoger dan bij Pidpa (10,1%). Bovendien is de 
stijging van de niet-geregistreerde verliezen bij De Watergroep meer uitgesproken dan 
bij de andere drinkwatermaatschappijen.

a) Wat is de oorzaak van de grote verliezen bij De Watergroep en Farys t.o.v. Pidpa?



b) Wat is de oorzaak van de sterke(re) stijging van de niet-geregistreerde verliezen 
bij De Watergroep?

c) De ILI van De Watergroep bedraagt 1,6 terwijl De Watergroep ook het hoogste 
percentage niet-geregistreerd verbruik laat optekenen. Dat zou kunnen betekenen 
dat de vermijdbare verliezen bij De Watergroep - in verhouding - groter zijn dan 
bij de andere drinkwatermaatschappijen. 

Wat is daarvan de oorzaak?

3. De waterverliezen zullen uiteindelijk verrekend worden in de facturen van de 
eindverbruikers. 

a) Wat is de economische waarde (in euro) van de niet-geregistreerde verliezen 
(graag een overzicht per drinkwatermaatschappij)?

b) Hoe zijn de kosten van de niet-geregistreerde verliezen verdeeld tussen de 
particuliere en industriële eindverbruikers (graag een overzicht per 
drinkwatermaatschappij)?

4. Een ILI <2 betekent dat het economisch niet rendabel is om investeringen te doen die 
de drinkwaterverliezen kunnen terugdringen. Deze economische logica leidt ertoe dat 
er dagelijks ongeveer 190 miljoen liter drinkwater verloren gaat. Deze vaststelling 
staat in schril contrast met de oproepen aan de bevolking om zuinig om te gaan met 
drinkwater. 

a) Zal de minister stappen ondernemen om het dagelijkse drinkwaterverlies terug te 
doen dringen?

b) Welke stappen zouden dat dan zijn en wanneer mogen ze verwacht worden?
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1. Dit wordt ingeschat op 0.5 % van het gefactureerde, geregisterde verbruik. Dit komt 
op basis van dat data 2018 neer op 1 798 886 m³.

2. a) Verschillende oorzaken zijn mogelijk. Niet-geregistreerde verliezen worden 
beïnvloed door: 

- densiteit van de aftakkingen, 
- geografische en geofysische omstandigheden (hellend of vlak terrein, klei- of 

zandgrond ...), 
- druk, 
- vervangingsritme, 
- overnames van drinkwaternetten …

De Watergroep startte in 2019 een actieprogramma op om haar lekverlies terug te 
dringen.

b) De Watergroep gaf in 2020 nieuwe cijfers door van de NRW% vanaf 2016. Ze 
passen een nieuwe berekeningswijze die retroactief uitgevoerd is tot en met het 
jaar 2016. Uit deze cijfers blijkt dat het niet-geregistreerde verbruik relatief 
stabiel is gebleven in combinatie met een beperkt effect veroorzaakt door 
overnames begin 2018. 

2016* 2017* 2018* 2019

NRW 23,3% 24,4% 24.6% 24,2%
ILI 1,48 1,60 1,65 1,60
* door een andere berekeningsmethode zijn de cijfers aangepast t.o.v. die in de Drinkwaterbalans 2018

c) Het terugdringen van de NRW en de ILI staat eigenlijk vrij recent beleidsmatig in 
een verhoogde aandacht. Op te merken valt dat de ILI van De Watergroep, 
hoewel hoger dan deze van andere waterbedrijven, nog steeds onder de 2 ligt 
welke internationaal beschouwd wordt als de drempel vanaf wanneer het 
economisch rendabel is om te investeren.    

Ik kan alvast meegeven dat De Watergroep in 2019 een uitgebreid actieplan 
gelanceerd heeft om de lekverliezen terug te dringen. Dat omvat onder andere 
volgende aspecten:
- meer meten in kleinere registreerzones
- betere lekopsporing
- snellere hersteltijden
- beter drukbeheer
- gerichter vervangingsbeleid.

Met dit actieprogramma wil De Watergroep haar vermijdbare verliezen 
terugdringen naar een ILI-waarde van 0,85 tegen eind 2021. Daarnaast heeft De 



Watergroep gedurende de voorbije 5 jaar haar investeringsbudget voor 
distributieleidingen verdubbeld tot 70 miljoen euro per jaar.

3. a) In 2018 voerde de VMM/WaterRegulator onderzoek uit naar de kost van 
waterverlies bij Vlaamse watermaatschappijen 
(https://www.vmm.be/wetgeving/adviezen-
waterregulator/raming_kostprijs_nrw_lekverliezen_def_tw.pdf/view). De kost van 
het werkelijk waterverlies werd geraamd op 23 miljoen euro. De kost is gebaseerd 
op de kostprijs van water aan de ingang van het net vermenigvuldigd met het 
volume van het werkelijk waterverlies.

De productie- en aankoopkosten zitten in dit cijfer vervat. Andere economische 
kosten van het werkelijk waterverlies zijn niet meegenomen. Dit omdat het niet 
duidelijk is welke hoeveelheid water op welke plaats het leidingnet verlaat en 
welke kosten hier specifiek aan toegewezen moeten worden. Ook milieukosten 
zijn niet meegenomen in de berekening. Een verfijning van het model, met deze 
andere economische kosten en milieukosten, werd opgenomen door AquaFlanders 
en zou eind dit jaar beschikbaar zijn. 

b) De basis voor de drinkwatertarieven voor zowel de huishoudelijke als de niet-
huishoudelijke abonnees is het geheel aan verantwoorde redelijke middelen voor 
de drinkwateractiviteit van elke watermaatschappij. De kost voor waterverlies zit 
vervat in deze redelijke middelen. De verdeling van deze nodige middelen over de 
abonnees gebeurt uitgaande van parameters zoals het volume te factureren 
water, aantal wooneenheden, aantal huishoudelijke en niet huishoudelijke 
abonnees. De totaliteit van de nodige middelen wordt dus verdeeld over de 
abonnees, dit gebeurt niet per kostensoort. De verhouding in omzet uit de 
drinkwatercomponent van huishoudelijke/niet-huishoudelijke abonnees is 73/27. 
Simpele doorrekening van de geraamde kost van het werkelijke waterverlies 
volgens deze verhouding geeft dat huishoudens hierin 17 miljoen euro bijdragen 
en niet-huishoudelijke abonnees 6 miljoen euro. 

4. a) Er lopen reeds verschillende maatregelen om het waterverlies bij de 
watermaatschappijen terug te dringen, maar ik vind dat de lekverliezen nog 
steeds onaanvaardbaar hoog zijn. 

b) Naast de inspanningen van de watermaatschappijen zelf, volgt de Vlaamse 
Milieumaatschappij het waterverlies bij de watermaatschappijen in Vlaanderen 
mee op en stimuleert optimalisatie.

In samenwerking tussen AquaFlanders, de watermaatschappijen en de Vlaamse 
Milieumaatschappij werd in 2014-2015 de procesbenchmark NRW uitgevoerd 
(https://www.aquaflanders.be/public/downloads/Benchmarkrapport-NRW.PDF). 
Met de procesbenchmark NRW werden de watermaatschappijen gestimuleerd om 
van elkaar te leren door het proces NRW te analyseren en de prestaties te 
vergelijken. Daarnaast droeg de procesbenchmark bij tot een verhoogde 
transparantie voor het bredere publiek.

Na afloop vertaalde elke watermaatschappij in een actieplan de aanbevelingen uit 
de procesbenchmark in concrete verbeteracties binnen de eigen werking en 
formuleerde concrete doelstellingen. Minstens moet het actieplan voorzien in de 
opvolging van het verlies per aftakking per dag en de Infrastructure Leakage 
Index (ILI). Het actieplan NRW wordt minstens jaarlijks in het eerste kwartaal 
geactualiseerd. De actieplannen zijn beschikbaar bij de watermaatschappijen.

Daarnaast gaf ik de Vlaamse Milieumaatschappij de opdracht tot een nieuwe audit 
die moet nagaan hoe groot het probleem van weglekkend drinkwater precies is. 

https://www.vmm.be/wetgeving/adviezen-waterregulator/raming_kostprijs_nrw_lekverliezen_def_tw.pdf/view
https://www.vmm.be/wetgeving/adviezen-waterregulator/raming_kostprijs_nrw_lekverliezen_def_tw.pdf/view
https://www.aquaflanders.be/public/downloads/Benchmarkrapport-NRW.PDF


Bovendien zetten we conform het regeerakkoord in op de uitrol van de digitale 
watermeter om niet-geregistreerd verbruik bij de klant te beperken en 
lekverliezen te helpen detecteren. 

De recent herziene Europese drinkwaterrichtlijn legt aan lidstaten de verplichting 
op om in te zetten om lekreductie. De Commissie zal, uiterlijk 5 jaar na 
inwerkingtreding, hiervoor de targets vastleggen die gehaald moeten worden. 
Halen landen deze niet, moeten er concrete actieplannen worden opgesteld en 
aangemeld bij de Commissie. Het lijkt me zinvol en dus aangewezen om te gaan 
werken binnen dit kader. De audit over lekverliezen, die ik recent aan de Vlaamse 
Milieumaatschappij vroeg, past mooi binnen de Europese verwachting. 


